
 1 

 Zápis z jednání představenstva ČLK, 

konaného dne 16. 5. 2025 od 9:00 hodin v Domě lékařů v Praze 9 

 

Přítomni: MUDr. Kubek, MUDr. Přáda, MUDr. Aszalayová, MUDr. Dernerová, MUDr. 

Dobeš, MUDr. Dostalíková, MUDr. Dvorník, MUDr. Henčlová, MUDr. 

Jehlička, Ph.D., MUDr. Kubíček, MUDr. Lindovský, MBA, MUDr. Mach, 

MUDr. Monhart, PhD., MUDr. Mečl, MUDr. Němeček, MUDr. Sedláček. 

Omluveni:     MUDr. Doležal, MUDr. Šťastný, PhD., MUDr. Trnka, MUDr. Voleman. 

Přizváni: Mgr. Valášek, MBA, MUDr. Sojka. 

 

Prezident Dr. Kubek přivítal přítomné členy představenstva a zahájil zasedání v 9:00 hodin. 

Přítomno 15 členů představenstva. Představenstvo je usnášeníschopné. 

 

 

1) Připomínky k minulému zápisu  

 

2) Vnitřní činnost 

 

Informace o počtu nových členů ČLK 

V dubnu 2025 bylo přijato celkem 58 lékařů: 

     z toho bylo    19   lékařů se státní příslušností SR, 

   19   lékařů s jinou státní příslušností, 

               13   lékařů se slovenskou LF, 

    7    lékařů se zahraniční LF. 

V tomto období nebyla žádná žádost o přijetí posouzena jako pozdní vstup. 

V roce 2025 požádalo celkem 70 lékařů o certifikát profesní bezúhonnosti. 

Představenstvo bere informaci na vědomí. 

Hlasování – přítomno 15  hlasujících: 

pro:     16 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Informace o stavu financí ČLK 

   Na základě usnesení představenstva z listopadu 2020 zpracovala paní Lakvová za 

ekonomické oddělení informaci o stavu financí na účtu komory a o očekávaných příjmech a 

výdajích v dubnu 2025. 

Představenstvo bere informaci ekonomického oddělení ČLK na vědomí.  

Hlasování – přítomno 15  hlasujících: 

pro:     15 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Počet absolventů LF – analýza 

   Dr. Kubek informoval, že po třech letech opět oslovil děkany lékařských fakult s žádostí o 

zaslání počtu absolventů magisterského studia v oboru všeobecné lékařství v uplynulých letech, 

a to včetně rozdělení na muže a ženy a na absolventy vzdělávacího programu v jazyce českém 

a v angličtině. Díky vstřícnosti děkanů vznikla analýza, která bude publikována v časopise 

Tempus. 
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Základní zjištění: 

   V roce 2019 promovalo na osmi fakultách celkem 1 722 lékařů, v roce 2024 pak 1 772. 

Počet absolventů lékařských fakult tedy zůstává poměrně stabilní. 

  Největší fakultou je 1. LF UK v Praze, kde v uplynulých šesti letech promovalo celkem 2 134 

absolventů všeobecného lékařství. Na druhém místě je Lékařská fakulta Masarykovy univerzity 

v Brně s 2 045 promujících. Na třetím místě, co se počtu studentů týče, zůstává LF UK v Plzni 

s 1 369 absolventy. Naopak nejmenší je Lékařská fakulta Ostravské univerzity.  

  21 % absolventů studovalo v angličtině. Největší podíl tvoří mezi studenty všeobecného 

lékařství v angličtině studující cizinci na LF UK v Hradci králové, kde je to více než jedna 

čtvrtina, přesně 26,5 %. Nejméně v angličtině studující cizinců bylo v Brně.     

   Univerzity jistě mají být kosmopolitní, ale pokud by stát zvýšil svůj příspěvek za jednoho 

medika, nemuselo by na lékařských fakultách studovat tolik cizinců, kteří nepředstavují 

odborný přínos. Platící studenti jsou dnes pro školy ekonomickým přínosem, když svým 

způsobem svými penězi dotují studium pro studenty naše. Absolventi anglického studijního 

programu jsou však pro naše zdravotnictví předem ztracení. Nikdo, až na ojedinělé výjimky, si 

neplatí drahé školné jen proto, aby mohl po ukončení studia nastoupit za český plat do české 

nemocnice. V podstatě se tedy dá říct, že účastníci anglického vzdělávacího programu zabírají 

místa našim studentům, případně Slovákům, kteří umí česky. 

   26 % absolventů vůbec nezačalo pracovat ve zdravotnictví v ČR. ČLK vede registr lékařů a 

má tedy přehled o tom, kolik absolventů se k nám v jednotlivých letech hlásí. V roce 2019 se 

do komory z 1 722 absolventů přihlásilo 1 217, zatím co 505 jich okamžitě odešlo do ciziny či 

mimo obor. O pět let později, tedy v roce 2024 byl tento poměr přece jenom trochu lepší, 

když se z 1 772 absolventů do ČLK přihlásilo 1 448, a „jen“ 324 již odešlo jinam.  

   Během uplynulých šesti let přijala ČLK 7 868 čerstvých absolventů lékařských fakult, zatím 

co 2 769 absolventů, tedy celých 26 % naše zdravotnictví ztratilo. Vyplatí se „produkovat lékaře 

na export“?  Našemu personálně zdevastovanému zdravotnictví určitě ne! 

   Feminizace naopak zůstává na stejné úrovni.  Je to fenomén, se kterým se naše zdravotnictví 

musí naučit pracovat.  Dvě třetiny úspěšných absolventů lékařské fakulty v českém jazyce jsou 

ženy. A právě vytvoření podmínek pro mladé lékařky, aby mohly lépe skloubit profesní kariéru 

a rodinný život, je další velkou výzvou pro naše zdravotnictví. Ženy, zejména mladé lékařky, 

ale i zdravotní sestry, potřebují specifické pracovní podmínky. Například možnost práce na 

zkrácené pracovní úvazky nebo zajištění péče o děti. Stav, kdy lékařky řešily dilema, zda práce 

nebo rodina, musíme změnit do stavu práce a rodina. Pokud se nám nepodaří harmonizovat 

práci ve zdravotnictví s rodinným životem, pak nikdy nebudeme mít zdravotníků dostatek. 

   Komora se snaží lékařkám pomáhat v rozsahu svých kompetencí v oblasti specializačního 

vzdělávání a své licenční politiky. Harmonizace pracovního a osobního života je však v první 

řadě úkolem pro zaměstnavatele, v jejichž zájmu je přece to, aby jim lékařky neodcházely. 

   Podíl lékařek mezi námi narůstá, avšak příčinou je skutečnost, že na odpočinek odchází ty 

ročníky lékařů a lékařek, ve kterých byl podíl žen a mužů vyrovnanější. Podíl žen mezi 

čerstvými absolventy všeobecného lékařství totiž osciluje mezi 65 a 66 % a v posledních letech 

se nijak nemění.  

Představenstvo bere informaci na vědomí. 

Hlasování – přítomno 15  hlasujících: 

pro:     16 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

ČLK – rady pro zdraví 
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  Dr. Kubek informoval o pokračování projektu pravidelných edukačních seminářů a 

tiskových konferencí „Rady pro zdraví“ přístupných pro veřejnost s cílem popularizovat 

aktuální medicínská témata. ČLK touto podporou zdravého životního stylu a prevence hodlá 

naplňovat svoji společenskou roli a odpovědnost vůči laické veřejnosti. Akce se konají v 

Domě lékařů vždy první úterý v měsíci hybridním způsobem od 15:00 do 16:00 s účastí 

zdarma.  

1. akce 4.3.2025 – Epidemie obezity se zaměřením na obesitu dětí, v návaznosti na program 

BF 24, který iniciovala ČLK 

2. akce 1.4.2025 – Cestovní medicína, zdravotní rizika spojená s cestováním a jak jim 

předcházet 

3. akce 6.5.2025 – Rizika opalování, prevence melanomu a dalších onemocnění kůže 

souvisejících s insolací 

4. akce  3.6.2025 – ABC o tabáku a nikotinu – jak se vyznat v záplavě nikotinových 

produktů, rizika závislosti na tabáku a možnosti její léčby (prof. MUDr. Králíková a MUDr. 

Zvolská). 

   Cyklus bude pokračovat po prázdninách a měl by začít v září. Informace z akcí jsou 

propagovány prostřednictvím časopisu Tempus, portálu www.nasezdravotnictvi.cz i na  

facebooku.  

Představenstvo bere informaci na vědomí.  

Hlasování – přítomno 15  hlasujících: 

pro:     15 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

    

    Dr. Dernerová se připojila k jednání představenstva v 9.15 hodin, přítomno je 16 členů 

představenstva. 

 

Pravidla pro medicínské influencery 

  Stále více pacientů čerpá medicínské informace z internetu. Kvalita těchto informací je velmi 

rozdílná, přičemž některé jsou zavádějící, nepravdivé i přímo nebezpečné. Autoři těchto 

informací, které mají často vizuální podobu, se nezřídka vydávají za lékaře, aniž jimi jsou. 

Takové informace ohrožují pacienty, ale také důvěryhodnost lékařské stavu. Tento problém se 

v žádném případě netýká pouze ČR a proti těmto dezinformátorům či podvodníkům je většinou 

bezmocná i policie.  

   Dr. Kubek navrhuje, aby ČLK po vzoru Francouzské lékařské komory, s jejímž prezidentem 

Dr. Philippe Cathala tuto problematiku konzultoval, vytvořila doporučení představenstva, 

kterým by stanovila pravidla, kterými by se měli tito tzv. medicínští influenceři řídit a při jejich 

dodržování by tento svůj respekt vůči pravidlům stanoveným ČLK mohli veřejně deklarovat 

v rámci svých příspěvků.  

   Členové představenstva se seznámili s návrhem, který prezident vytvořil po vzoru pravidel 

Francouzské lékařské komory. 

Představenstvo považuje vytvoření doporučení ohledně této závažné problematiky za 

účelné a bude na jeho znění ve spolupráci s ostatními orgány ČLK pracovat. 

 Hlasování – přítomno 16  hlasujících: 

pro:     16 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Právní konference ČLK 

http://www.nasezdravotnictvi.cz/
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   Tradiční právní konferenci pořádá právní kancelář ČLK dne 22.5.2025 v Domě lékařů od 10 

do 18 hodin. Vedle právníků ČLK vystoupí jako hosté JUDr. František Púry, Ph.D. – předseda 

trestního kolegia Nejvyššího soudu a JUDr. Petr Vojtek – předseda senátu Nejvyššího soudu 

projednávajícího náhrady za újmu na zdraví.  

Představenstvo bere informaci na vědomí. 

Hlasování – přítomno 16  hlasujících: 

pro:     16 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Průkaz člena ČLK – varianta plastová karta 

   Členové komory byli opakovaně hromadným e-mailem vyzvání, aby se prostřednictvím 

svých okresních a obvodních sdružení ČLK zaregistrovali v případě zájmu o vydání Průkazu 

člena ČLK v plastové formě, přičemž první sběr žádostí bude uzavřen k 30.5.2025 s následnou 

realizací. Bližší informace k projektu Průkaz člena ČLK obdrželi členové prostřednictvím e-

mailu, informace byly publikovány v časopise Tempus medicorum a rovněž jsou informace 

dostupné na webu komory (www.lkcr.cz). V současnosti eviduje komora cca 750 žádostí o 

plastovou formu. Elektronickou verzi Průkazu člena ČLK si již nainstalovalo cca 21 000 

lékařek a lékařů. 

Představenstvo bere informaci na vědomí 

Hlasování – přítomno 16  hlasujících: 

pro:     16 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Porada administrativních pracovníků ČLK 

   Pravidelná porada se uskuteční ve dnech 26. a 27.5.2025 v Domě lékařů. Hlavním bodem 

programu bude školení v práci s Registrem členů ČLK 2.0. Dalšími tématy pak budou aktuality 

z oblasti kybernetické bezpečnosti a základy využívání AI v praxi.  

  Představenstvo ČLK vyzvalo předsedy OS ČLK, aby zajistili účast svých administrativních 

zaměstnanců. V současnosti jsou přihlášeni zaměstnanci z 61 OS ČLK. 

Představenstvo bere informaci na vědomí.  

Hlasování – přítomno 16  hlasujících: 

pro:     16 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

3) Jednání a informace   

 

Předvolební konference ČLK 

  Co čeká lékaře, pacienty a české zdravotnictví po parlamentních volbách? ČLK pořádá 

předvolební konferenci, na kterou zve zástupce politických stran a hnutí, která mají dle 

relevantních průzkumů reálnou šanci překročit hranici předepsanou pro vstup do Sněmovny.        

Dr. Kubek informoval, že oslovil předsedy hnutí ANO, koalice Spolu, České pirátské strany, 

strany Starostové a nezávislí, strany Svoboda a přímá demokracie a strany Motoristé sobě, aby 

nominovali experty na zdravotnictví, kteří je budou zastupovat. Konference se bude konat 

v úterý 17.6.2025 od 17:00 hodin v sídle ČLK v Domě lékařů. 

http://www.lkcr.cz/
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Představenstvo bere informace na vědomí.  

Hlasování – přítomno 16  hlasujících: 

pro:     16 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Diskusní fórum LOK-SČL a OSZSP 

   LOK-SČL ve spolupráci s OSZSP pořádal 13.5.2025 v sídle ČLK diskuzní fórum o aktuální 

situaci ve zdravotnictví. Na tuto akci byli pozváni představitelé politických subjektů. Cílem 

tohoto setkání je otevřeně diskutovat s politiky o současném stavu zdravotnictví, sdílet 

zkušenosti z praxe a vyslechnout si jejich vize a výhled plánovaných změn v tomto klíčovém 

sektoru. Z pozvaných předsedů stran a hnutí se fóra účastnil pouze Andrej Babiš, ostatní vyslali 

zástupce nebo se tak, jak tomu bylo u představitelů vládní koalice nedostavili. Pozvaný ministr 

Válek byl v té době na pracovní cestě v Africe.  

Představenstvo bere informace na vědomí. 

Hlasování – přítomno 16  hlasujících: 

pro:     16 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Dohodovací řízení o úhradách pro rok 2026 

   Ministr Válek se v dohodovacím řízení osobně nijak neangažuje. Jménem Mz vystupuje Mgr. 

Troch – ředitel odboru regulace cen a úhrad.  

   Mz pro DŘ stanovilo pouze tyto obecné tyto priority: 

Limitace tzv. mandatorních nákladů (nejasná definice) a přirozených růstů úhrad 

- Předpokládaný dopad SZV 100 mil. Kč 

- Přezkum a kultivace regulačních mechanismů 

Příprava na očekávané legislativní změny 

- Novela z. 48/1997 Sb. o veřejném zdravotním pojištění 

- Novela z. 372/2011 Sb. o zdravotních službách 

Snížení objemu péče s nízkou přidanou hodnotou 

- Podpora směřování pacientů do nákladově efektivních druhů a forem péče 

Dlouhodobé priority Mz 

- Podpora primární péče a prevence 

- Podpora následné a dlouhodobé péče 

- Podpora jednodenní péče 

- Podpora péče ve vlastním sociálním prostředí 

- Sbližování základních sazeb DRG 

- Podpora centralizace specializované péče 

 

   Váha hlasů v jednotlivých segmentech dle zprávy Mandátové komise DŘ: 

Praktičtí lékaři (celkem 4 556 hlasů) – SPL 2 525, SPLDD 1 025, ČLK-o.s. 977… 

Ambulantní specialisté (celkem 4 907 hlasů) – ČLK-o.s. 1 955, SAS 1 823, AKP 

(psychologové) 418, AKL (logopedi) 192, SAD (dermatovenerologové) 91… Celkem se 

jednání v tomto roztříštěném segmentu účastní 29 organizací poskytovatelů.  

Ambulantní gynekologové (celkem 803 hlasů) – SSG 633, ČLK-o.s. 133… 
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Jednodenní péče (celkem 90 hlasů) – ČLK-o.s. 25, Asociace nemocnic ČR 25, Asociace 

poskytovatelů jednodenní péče na lůžku 19, Asociace poskytovatelů jednodenní péče lůžkové 

14…  

 

   Zástupci zdravotních pojišťoven na úvod společného jednání sdělily následující požadavky: 

- náklady na hrazenou péči v roce 2026 nesmí nepřekročit náklady vynaložené v roce 2025 (část 

příjmu v roce 2026 by měla jít do dorovnání deficitu ZP), 

- udržení celkových zůstatků na účtech zdravotních pojišťoven k 31.12.2026 na úrovni 

očekávaných zůstatků k 31.12.2024. 

 

   Při dodržení těchto podmínek a se započtením nových předpokládaných nákladů v roce 2026 

(například schválené změny v SZV, nová centrová léčba, změny zákonů – nově zakotvená 

úhrada bílých plomb u stomatologů atp.)  mohou zdravotní pojišťovny nabídnout 

poskytovatelům dle předběžných propočtů v roce 2026 o cca 4 % méně finančních prostředků 

než v letošním roce.     

 

Ambulantní specialisté 

  Referoval Dr. Kubek a Dr. Záleská 

 Jako koordinátor segmentu byl zvolen MUDr. Zorjan Jojko, a to především díky podpoře 

nelékařů, konkrétně zástupců klinických psychologů. ČLK podporovala kandidaturu MUDr. 

Tomáše Hauera. 

   SZP předložil teze: 

- Navrhují zrušení bonifikací, a to včetně bonifikací pro držitele diplomů CŽV (VZP s tímto 

návrhem nesouhlasí, neboť plnění požadavků CŽV stanovené ČLK zvyšuje kvalitu zdravotní 

péče). 

- Zrušení možnosti tzv. vyvinění s matematickým způsobem uplatňovaných regulací (návrh je 

v rozporu s judikátem ÚS) 

   ČLK rovněž zastává názor, že současný systém úhrad je složitý, nepřehledný a pro 

poskytovatele nepredikovatelný. Prostor pro jeho zjednodušení však vidíme především 

v sjednocení hodnoty bodu. ČLK má zpracován vlastní návrh. Ten projednáme s ostatními 

poskytovateli na separátním jednání bez pojišťoven 20.5.2025. 

 

Praktičtí lékaři 

   Referoval Dr. Němeček, Dr. Lindovský a Dr. Záleská 

   Na jednání DŘ 2026 byl v segmentu praktických lékařů a praktických lékařů pro děti a dorost 

předložen návrh Svazu zdravotních pojišťoven (SZP), který neobsahuje konkrétní ekonomické 

parametry hodnot bodu, kapitace a úrovně bonifikačních parametrů. Diskutoval se plán SZP 

zrušit bonifikaci za diplom CŽV, podmínění platby kapitace vykázáním kontaktu s pacientem, 

zrušení možnosti vyvinit se z regulací apod. Ze strany zástupců lékařů byly tyto nápady 

jednoznačně odmítnuty. VZP žádný návrh v dohodovacím řízení nepředložila. 

   Předložený společný návrh SLP ČR a SPLDD ČR, který obsahuje konkrétní hodnoty kapitace 

a bodu u jednotlivých skupin výkonů a upravuje podmínky regulací vč. zachování možnosti 

odůvodnění v případě překročení. Tento návrh reflektuje ekonomické možnosti systému a 

ekonomickou situaci ordinací a ČLK jej podpoří. 

 

Ambulantní gynekologové 

   Referovala Dr. Henčlová a Dr. Záleská 

   VZP předložila návrh, který byl dle sdělených informací již dlouhodobě diskutován se 

zástupci SSG. Pro odbornost 603 je navrhováno zavedení nového systému úhrad, který je velmi 

podobný „kapitačnímu“ systému u praktických lékařů.  Je navrhováno, aby ambulantní 
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gynekologové (603) dostávali každý měsíc platbu za registrované pojištěnky – agregovanou 

platbu, která bude zahrnovat úhradu vyjmenovaných výkonů.  Úhrada plné agregované platby 

by měla být dle návrhu vázána na vykázání preventivní prohlídky nebo komplexního vyšetření 

a doložení UZ přístroje, včetně provádění jeho kontrol. Nad rámec pravidelné agregované 

platby by měly být dle návrhu hrazeny vyjmenované (specializované) výkony, péče o těhotné, 

výkony vykázané v souvislosti s umělým oplodněním a použité ZUM/ZULP. Pro odbornost 

604 byl navržen výkonový způsob úhrady bez regulace přes NPURO. Regulace za léky a 

vyžádanou péči zůstává zachována ve stávající podobě. 

   Návrh VZP neobsahoval konkrétní úhradové parametry, tj. výši agregované platby, ani výši 

hodnoty bodu. Bez těchto informací a informace, jak VZP ke stanovení úhradových parametrů 

dospěla, se nelze k návrhu korektně vyjádřit. Svazové ZP žádný návrh nepředložily. Na další 

jednání VZP doplní úhradové parametry. 

Jednání 13.5.2025  

Projednáván návrh pojišťoven - nově navrhována  

v bodě A - agregovaná platba za péči o registrovanou pojištěnku a výkony s ní související 

agregovaná platba se nemá týkat ambulantní péče v lůžkových zařízeních  

zatím není stanovena cena agregované platby, v návrhu jsou podmínky agregované platby / 

nejpodstatnější podmínka AP - za  příslušnou unikátní registrovanou pacientku bude uhrazena 

AP za příslušný kalendářní měsíc  pouze v případě, že byla v přechozích 24 kalendářních 

měsících provedena preventivní prohlídka 63021 

odstavec  B návrhu  - úhrada hrazených služeb poskytovaným těhotným pojišťěnkám  - zůstává 

stejná cena agregované platby 

odst C a D návrhu / úhrada hrazených služeb v rámci léčby neplodnosti a úhrada vybraných 

výkonů, specializovaných a konziliárních služeb/ - cena bodu též zatím nestanovena  

 

Komplement 

   Referoval Dr. Musil písemně 

  Předložen byl zatím jen návrh SZP, který prakticky vychází z letošní ÚV, ale zvyšuje regulaci. 

Jednotlivé parametry prý teprve doplní. Bude nulový nárůst.  

VZP přislíbila také dodat svůj návrh, také bude nulový nárůst. Pro poskytovatele to bude zřejmě 

nepřijatelné. Za RDG zřejmě bude tendence přijmout i nulovou variantu pro klasickou RTG 

bez CT a MR. Za laboratoře zatím žádný návrh není, spíše jsme navrhovali nějakou formu 

společného prohlášení poskytovatelů a pojišťoven směrem k Mz, že nelze dát důraz na 

preventivní programy, ukotvené v legislativě, včetně laboratorní složky, a přitom nenavýšit 

prostředky pro tento segment. Zatím ze strany pojišťoven je k tomu deklarovaný spíše negativní 

postoj. 

 

Jednodenní péče 

   Referovala Dr. Záleská 

   Jako koordinátor segmentu byl zvolen MUDr. Ludvík Winkler z Asociace poskytovatelů 

jednodenní péče lůžkové, kterého ČLK do funkce koordinátora podporovala.  

   SZP předložil teze, o kterých by měly zájem se zástupci poskytovatelů JPL diskutovat do 

budoucna. Deklarovaly problém s výší cen výkonů JPL, které jsou uvedeny v úhradové 

vyhlášce. VZP předložila návrh, který v podstatě kopíruje úhradovou vyhlášku pro tento rok 

včetně cen. Zástupci poskytovatelů prezentovali své priority již na prvním jednání se 

zdravotními pojišťovnami. Jednání o dalším postupu proběhne mezi zástupci poskytovatelů dne 

20.5.2025. 

 

Představenstvo bere informace na vědomí. 

Hlasování – přítomno 16  hlasujících: 
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pro:     16 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Zrušení výběrových řízení – novela zákona č. 48/1997 Sb. 

   Dne 30.10.2024 schválila vláda novelu zákona č. 48/1997 Sb., o veřejném zdravotním 

pojištění, která ruší výběrová řízení před uzavřením smluv o poskytování a úhradě hrazených 

služeb s výjimkou jednodenní nebo lůžkové péče.  

   Dr. Kubek informoval, že se písemně obrátil na všechny poslance s žádostí o odmítnutí novely 

zákona č. 48/1997 Sb., o veřejném zdravotním pojištění, který by měl zrušit institut výběrových 

řízení v rámci poskytovaní ambulantní zdravotní péče. Současně on a další zástupci ČLK 

v rámci regionů jednali s poslanci a představiteli krajů.  

   Stanovisko ČLK prezentoval předseda OS ČLK Olomouc MUDr. Brázdil, který jako 

poslanec podal pozměňovací návrh s cílem institut výběrových řízení zachovat. Poslanecká 

sněmovna bohužel návrh zákona schválila ve znění, které výběrová řízení ruší. 

Představenstvo bere informaci na vědomí. 

 Hlasování – přítomno 16  hlasujících: 

pro:     16 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Národní rada elektronického zdravotnictví 

   Dr. Mečl, který byl jmenován jako zástupce ČLK členem Národní rady elektronického 

zdravotnictví (NREZ), informoval 3. jednání této rady, které se uskutečnilo 15. 5. 2025 na Mz. 

Rada pracuje ve složení:  

Předseda - Bc. Petr Foltýn MZD/Digitální zmocněnec 

Tajemník - Ing. Martin Zeman MZD/IKT 

Členové - 

Mgr. Martin Balada, LL.M.  - SZP ČR 

Ing. Zdeněk Blažek, MBA - IPVZ 

prof. RNDr. Ladislav Dušek, Ph.D. - ÚZIS 

MUDr. Vladimír Dvořák, Ph.D. - Rada poskytovatelů zdravotní péče Mz 

MUDr. Kamal Farhan - AKČR 

Ing. Jan Gábriš - Mz/SIT 

Ing. Zdeněk Kabátek - VZP ČR 

Ing. Petr Koucký - SÚKL 

Mgr. Jan Kust - KZP 

prim. MUDr. Jan Mečl - ČLK 

Ing. Čeněk Merta, Ph.D., MBA - FNOL 

Ing. Martin Mesršmíd - DIA 

Mgr. Vlastimil Milata - Pacientská rada Mz 

JUDr. Radek Policar - Mz/SL 

prof. MUDr. Štěpán Svačina, DrSc., MBA - ČLS JEP 

Ing. Mgr. Venuše Škampová - Mz/OZP 

Představenstvo bere informace na vědomí. 

Hlasování – přítomno 16  hlasujících: 

pro:     16 

proti:    0 



 9 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

   

Seznam zdravotních výkonů – návrh novely pro rok 2026 

   ČLK opakovaně poukazuje na potřebu nápravy chyby, které se dopustilo Mz ve výpočtu 

režijních nákladů tím, že nezohlednilo navýšení ceny práce u těch zdravotníků, jejichž práce 

není zahrnuta přímo do kalkulace nákladů na provedení výkonu, ale je zahrnuta do minutové 

režijní sazby. ČLK opakovaně upozorňuje na tuto chybu a uplatňuje připomínky směřující 

k jejímu odstranění. Nezohlednění navýšení ceny práce zdravotnických pracovníků, jejichž 

práce je zahrnuta do výpočtu režijních nákladů, vede nejen k nesprávné kalkulaci režijních 

nákladů, ale fakticky i k nerovnému nastavení úhradových podmínek pro poskytovatele. 

Z uvedeného důvodu ČLK trvá na svých, v minulosti opakovaně uplatněných návrzích a 

připomínkách a znovu Mz předložila příslušný návrh.  

   Nedostatečná cena práce kalkulovaná ve výkonech vede k nedostatečným úhradám, které jsou 

hlavním důvodem nedostatku kvalifikovaných zdravotníků. Na základě požadavků ČLK byla 

základní minutová sazba nositelů výkonů navýšena o 10% k 1. 1. 2016, o 10% k 1. 1. 2021, o 

10% k 1. 1. 2022 a od roku 2023 každoročně o průměrnou roční míru inflace, tedy od 1. 1. 2023 

o 15,1%,  od 1. 1. 2024 o 10,7% a od 1.1.2025 o 2,4%. 

  Toto navýšení se však neprojevilo právě u zdravotníků, jejichž práce je zahrnuta v minutové 

režijní sazbě. Zaměstnavatelé však také těmto zdravotníkům musí valorizovat v souvislosti 

s inflací mzdy, aby zůstali konkurenceschopní na trhu práce. Díky chybě Mz si přitom tito 

pracovníci na svoji mzdu takříkajíc nemají možnost svojí prací vydělat.  

   ČLK v rámci jednání žádala Mz o to, aby ÚZIS provedl výpočet finanční nákladnosti tohoto 

návrhu, respektive o vyčíslení, kolik nedostali poskytovatelé zdravotních služeb kvůli této 

chybě Mz zaplaceno.  Na jednání dne 6. 3. 2025 prezentoval Mgr. Tomáš Troch tuto kalkulaci 

s tím, že jde o částku 12,8 miliardy Kč. Pokud bude Mz zcela účelově svoji chybu ignorovat, 

bude se tento dluh vůči poskytovatelům zdravotních služeb dále navyšovat.  

Představenstvo bere informaci na vědomí. 

Hlasování – přítomno 16  hlasujících: 

pro:     16 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Vyhláška o školitelích  

  Mz připravilo návrh vyhlášky o školitelích. Dr. Přáda informoval, že SML-ČLK s MZČR na 

vzniku vyhlášky spolupracovala. Přes extrémně krátkou časovou dotaci spojenou s nutnými 

kompromisy, se podařilo vytvořit návrh, který v klíčových bodech upravuje pracovně-právní 

záležitosti školenců a školitelů a jejich proporcionalitu, s jehož výsledným zněním jsou mladí 

lékaři spokojení. Na základě toho ČLK žádné připomínky k návrhu neuplatnila. 

Představenstvo bere informaci na vědomí. 

Hlasování – přítomno 16  hlasujících: 

pro:     16 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Vyhláška o zkušebním řádu aprobační zkoušky 
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   Dr. Kubek informoval, že ČLK k návrhu novely vyhlášky č. 117/2018 Sb., o zkušebním řádu 

aprobační zkoušky uplatila jako připomínku žádost o vypuštění ust. § 5 – praktická část 

aprobační zkoušky.  

   ČLK dlouhodobě upozorňuje na rizika, která přináší pacientům skutečnost, že v rámci této 

tzv. praktické části aprobační zkoušky uchazeč v postavení medika fakticky poskytuje zdravotní 

péči. Argument, že se tak děje za součinnosti dohlížejícího atestovaného lékaře, neobstojí, 

protože v praxi toto pravidlo v řadě případů není dodržováno. Institut tzv. praktické části 

aprobační zkoušky bývá zneužíván k „řešení“ nedostatku kvalifikovaných lékařů, což ohrožuje 

bezpečnost pacientů. 

Představenstvo bere informaci na vědomí. 

Hlasování – přítomno 16  hlasujících: 

pro:     16 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Vyhláška o zdravotní způsobilosti k řízení motorových vozidel 

   ČLK k novele vyhlášky č. 277/2004 Sb., o zdravotní způsobilosti k řízení motorových vozidel 

uplatnila 9 připomínek, jejichž cílem bylo uvést návrh do souladu s v ČR používanou a lékařům 

srozumitelnou terminologií. Ani jedna z těchto odborných připomínek nebyla předkladatelem 

akceptována s odůvodněním, že nekoresponduje s původním anglickým zněním směrnice, 

kterou je třeba transponovat do právního řádu ČR. Stanovisko Mz zůstalo zamítavé i po 

vypořádání připomínek a jejich další uplatňování již nemá smysl.  

   ČLK chce pomoci lékařům při práci s nesrozumitelným textem a jako racionální postup se 

jeví vyčkat na vydání vyhláška a poté ve spolupráci s odbornými společnostmi připravit výklad, 

který by ČLK vydala jako doporučení představenstva, případně závazné stanovisko.  

Představenstvo bere informaci na vědomí a s návrhem dalšího postupu souhlasí.  

Hlasování – přítomno 16  hlasujících: 

pro:     16 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

Vyhláška o pohotovostních službách  

   Text návrhu vyhlášky předložený Mz je obecný a z odborného hlediska insuficientní.  

- neřeší účel této služby ani kdo ji organizuje 

- směšuje praktické lékaře a internisty 

- požadavky na přístrojové vybavení definované obecnou formulací, že musí odpovídat 

ambulanci PL, jsou nesmyslné a vůbec nezohledňují že spektrum pacientů na LPS je jiné než 

spektrum pacientů v běžné ordinační době PL a PLDD. 

Představenstvo diskutovalo o návrhu vyhlášky a přijalo následující usnesení: 

Vzhledem k probíhajícímu legislativnímu procesu nepovažuje představenstvo ČLK 

v současnosti vydání vyhlášky za racionální. Je třeba počkat na výsledek projednávání 

zákona č. 48/1997 Sb. Pokud bude schválena nová legislativní úprava, pak tuto 

problematiku bude třeba řešit zejména ve spolupráci se zdravotními pojišťovnami, které 

by měly nově zodpovídat za organizaci lékařské pohotovostní služby, a pokud by nebyla 

nová legislativní úprava schválena, pak je třeba toto řešit zejména ve spolupráci s kraji, 

které za organizaci lékařské pohotovostní služby zodpovídají dosud. 

Hlasování – přítomno 16  hlasujících: 

pro:     16 
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proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

 

4) VR ČLK 

 

Dr. Přáda informoval o zasedání VR ČLK dne 15.5.2025. 

 

 

5) Zahraniční činnost 

 

Zasedání WMA – Montevideo 23.-26.4.2025 

   Jednání cca 200 delegátů z celého světa, které se uskutečnilo prezenční formou, se za ČLK 

zúčastnil Dr. Kubek. Po volbách pracuje vedení WMA v tomto složení: 

  Prezidentem WMA je Dr. Ashok Philip (Malajsie)    

  President elect Dr. Jacqueline Kitulu (Kenya) 

   Immediate past President Dr. Lujain Alqodmani (Kuvajt)  

   Výkonný výbor pracuje ve složení: 

Předseda rady: Dr. Jack Resneck (USA)                  

Místopředseda rady: Dr. Tohru Kakuta (Japonsko) 

Pokladník: Dr. Rudolf Henke (Německo) 

Předseda ekonomického a plánovacího výboru: Dr. Philippe Cathala (Francie) 

Předseda etického výboru: Dr. Christofer Lindholm (Švédsko) 

Předseda sociálního a zdravotního výboru: Dr. Zion Hagay (Israel)   

    

V emergentním režimu byly schváleny rezoluce: 

-  odsuzující násilí a porušování občanských práv v Turecku, jehož terčem se stali v uplynulých 

letech vedoucí představitelé Turecké lékařské asociace.  

- odsuzující únosy a zadržování zdravotníků, kterých se dopouští obě strany bojující v občanské 

válce v Súdánu 

Schválená stanoviska: 

- podpora mladých lékařů ve Francii, kteří protestují proti vládou zaváděnému systému tzv. 

umístěnek. WMA toto vnímá jako porušování lidských práv lékařů, se kterým nemůže 

souhlasit. 

- podpora Světovému pandemickému plánu, který připravila WHO 

  

  Účastníci dále projednávali řadu dokumentů, které budou předloženy k definitivnímu 

schválení plenárnímu zasedání v říjnu 2025.  

- Na návrh Britské lékařské asociace připraví WMA stanovisko k problému tzv. „associate 

doctors“, tedy jakýmsi lékařským asistentům, kterými se Britská národní zdravotní služba snaží 

nahrazovat chybějící lékaře. V Británii se po brexitu nedostatek zdravotníků výrazně 

prohloubit. Praxe, kdy jsou pacienti uváděni v omyl nejasnou terminologií, když nechápou, že 

nejsou ve skutečnosti ošetřováni skutečnými lékaři, ohrožuje jejich bezpečnost a kvalitu 

lékařské péče. BMA s tímto zásadně nesouhlasí. 

- Příprava rezoluce odsuzující násilí páchané na zdravotnících ve válečných zónách, jakými 

jsou v současnosti např. část Ukrajiny nebo pásmo Gazy. 

- Na podnět pracovní skupiny, která jednala demografických hrozbách, kterým zdravotnictví 

čelí, jejímž členem je také prezident ČLK, bude WMA připravovat rezoluci upozorňující na 

problém stárnutí lékařů.  
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- WMA připraví rezoluci upozorňující na negativní dopady epidemie obezity na zdraví lidí i i 

na ekonomiku.  

- Příprava podkladů na 78. World health assembly (19.-25.5.2025 Ženeva) - valné shromáždění 

WHO, jejímž je WMA oficiálním pozorovatelem. V současnosti hrozí výrazné omezení 

činnosti WHO kvůli rozhodnutí administrativy Donalda Trumpa ukončit členství USA v této 

nejdůležitější mezinárodní zdravotnické organizaci, jejíž rozpočet ze 42 % tvoří právě platby 

USA. WHO přitom dosáhla výrazného úspěchu, když po třech letech připravila Pandemický 

plán vycházející ze zkušeností z covidové pandemie. 

- WMA má stanovisko k využívání AI (umělé inteligence) v medicíně již z roku 2019 (přijato 

v Tbilisi). Díky bouřlivému rozvoji těchto technologií v posledních letech bylo přijato 

rozhodnutí zahájit práce na aktualizaci tohoto stanoviska. Byla vytvořena neformální pracovní 

skupina, do které se přihlásil i prezident ČLK. Její první jednání proběhlo on line 15.5.2025 

WMA bude spolupracovat s Evropskou komisí a její stanovisko bude vycházet z obecných 

pravidel, která pro užívání AI stanovil tzv. EU IA Act 2024. Dalšími postuláty, ze kterých bude 

WMA vycházet je striktní respektování občanských práv, ochrany osobních údajů, 

respektování lékařského tajemství a soukromí, právo všech na informace že je používání AI… 

Zkušenosti z nejvyspělejších zemí, kde mají s AI zkušenosti (USA, Izrael, Japonsko…) alespoň 

prozatím ukazují, že využívání AI může zvýšit přesnost a rychlost diagnostických postupů, 

usnadnit rozhodování o vhodné terapii, ale nemůže lékaře nahradit. Ambicí EU v této oblasti je 

stát se lídrem ve vytváření právních norem a regulací chránících občany a jejich práva. 

- Na základě návrhu Britské lékařské asociace, který podpořily asociace z USA a Austrálie, 

bude ustavena pracovní skupina pro zhodnocení možnosti hybridních zasedání WMA. 

Vzhledem k vysokému počtu účastníků to však bude velmi technicky a organizačně náročné. 

- Zájem o opětovné členství ve WMA projevila Kanada, která z organizace vystoupila před 

několika lety.  

- Sekretariát WMA ocenil, že díky aktivitě ČLK je v materiálech WMA Helsinská deklarace 

vedle oficiálně užívaných jazyků a dále italštiny, chorvatštiny, turečtiny, čínštiny, lotyšštiny 

dostupná také v češtině. 

Představenstvo bere informace na vědomí. 

Hlasování – přítomno 15  hlasujících: 

pro:     15 

proti:    0 

zdržel se:  0     Návrh byl jednomyslně přijat. 

 

   Dr.  Přáda opustil jednání v 13.00 hodin, přítomno je 14 členů představenstva. 

 

 

6) Licence 

 

Dr. Lindovský prezentoval problematické žádosti o licence, které představenstvo projednalo.     

 

7) Různé 

 

 

   Zasedání představenstva bylo ukončeno ve 14 hodin. 

 

   Příští zasedání představenstva se uskuteční ve čtvrtek 19.6.2025 od 9:00 hodin v sídle ČLK 

– Dům lékařů, Drahobejlova 27, Praha 9. Od 15:00 na ně bude navazovat pravidelná porada 

předsedů OS ČLK. 
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Zapsala:            Hana Matějková 

 

 

 

 

Schválil: MUDr. Milan Kubek - prezident ČLK 


